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  Záznam ze 17.  zasedání  
      Předsednictva Rady vysokých škol,  

které se konalo 19. ledna 2023  
 
 

Zasedání probíhalo prezenčně v prostorách Modré posluchárny Univerzity Karlovy a on-line prostřednictvím  
MS Teams.  

Zasedání se zúčastnili hosté: 

• Prof. PaeDr. Radka Wildová, CSc., vrchní ředitelka pro sekci vysokých škol, vědy a výzkumu MŠMT 
• PhDr. Mgr. Václav Velčovský, Ph.D., vrchní ředitel pro řízení sekce mezinárodních vztahů, EU a ESIF 

MŠMT 

1. Zahájení  

Zasedání zahájil předsedající prof. Skládanka. Následně představil účastníkům zasedání program. Poté 
předsedající představil návrhovou komisi a požádal členy Předsednictva Rady vysokých škol o hlasování.  
 
Předmět hlasování:  
Předsednictvo Rady vysokých škol schvaluje program 17. zasedání Předsednictva Rady vysokých škol. 
 
Program zasedání byl schválen 32 hlasy. Nikdo nebyl proti. Nikdo se nezdržel hlasování.  
 
Předmět hlasování: 
Předsednictvo Rady vysokých škol schvaluje návrhovou komisi ve složení: členové užšího předsednictva,   
doc. Dr. Ing. Vlasta Radová, JUDr. Lenka Valová, JUDr. Ing. Mgr. Marek Hodulík a RNDr. Pavel Popela 
PhD. a Bc. Martin Horváth. 
 
Návrhová komise byla schválena většinou hlasů. 

2. Zprávy z užšího Předsednictva 

Předseda Rady vysokých škol prof. Pospíšil seznámil přítomné se zprávami z užšího Předsednictva. Poděkoval 
doc. Radové a prof. Kašparovskému za přípravu programu Konference k hodnocení Metodiky 17+, která 
proběhla 15. 12. 2022 v Národní technické knihovně.  Informoval přítomné o přípravě volby předsedy Rady 
vysokých škol a členů užšího Předsednictva. Hovořil o průběhu schvalování novely zákona o vysokých školách, 
která již byla připomínkována paní ministryní Langšádlovou a půjde dále do vnějšího připomínkového řízení, 
jehož se zúčastní i Rada vysokých škol. Zmínil přípravu  zákona o vědě, výzkumu a inovacích, který připravuje 
paní ministryně Langšádlová. Hovořil také o představení novely zákona o pedagogických pracovnících 
v Poslanecké sněmovně. Dr. Just doplnil informaci o jednání Komory B České konference rektorů, kde byla 
oceněna podpora Rady vysokých škol při prosazování zájmů soukromých vysokých škol. Navázal informací  
o probíhající přípravě konference pořádané u příležitosti 25. výročí přijetí zákona umožňujícího činnost 
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soukromých vysokých škol, která se uskuteční 16. května v prostorách ČNB. Kromě toho byla diskutována 
témata akreditací, profesních studijních programů, kterým se věnuje řada soukromých vysokých škol, bylo 
konstatováno, že ze strany NAÚ dosud neexistuje jasné vymezení definice profesních studijních programů. 
Prof. Pospíšil navázal informací o návštěvě na Univerzitě obrany v Brně, kde bylo diskutováno zejména 
financování vědy a výzkumu v podmínkách Univerzity obrany, která je součástí Ministerstva obrany. Prof. 
Pospíšil dále hovořil o probíhajících jednáních o rozpočtu vysokých škol. Kvestoři vysokých škol obdrželi  
k připomínkám podkladová data k výpočtu části A a části K. Navázal otázkou osobních nákladů a v té 
souvislosti zmínil článek prof. Balaše na iDNES.  Konstatuje se v něm, že 130 % průměrné mzdy v regionálním 
školství ve vztahu k průměrné mzdě v ČR  je naplánováno, není zde však řešeno navýšení prostředků pro sektor 
vysokých škol. Poté zmínil analýzu mezd a rozdělování mezd zpracovanou odborem podpory vysokých škol  
a výzkumu MŠMT paní ředitelky Jany Říhové a rektorům byl odeslán podklad jakým způsobem rozdělovat 
mzdové prostředky.  
Prof. Kašparovský doplnil informací o přípravě novely zákona o pedagogických pracovnících. Vyzdvihl 
dlouhodobou snahu o udržení aprobovanosti učitelů v regionálním školství. Zmínil, že návrh rozvolňuje 
regulovanou profesi učitele.  Navrhované změny v tomto zákoně nezaručují dostatečnou kontrolu  nad 
kvalitou učitelů v regionálním školství. Do vzdělání učitelů v regionálním školství by mohlo vstoupit více 
subjektů i mimo vysoké školy a hrozí tak riziko, že se nepodaří udržet kvalitní  přípravu učitelů pro regionální 
školství. Důsledkem by mohl být nedostatek kvalifikovaných učitelů. Považuje proto za nutné podpořit přijetí 
pozměňovacích návrhů.  
 
Plánovaná a uskutečněná jednání 

• Konference k hodnocení Metodiky 17+ v Ballingově sále Národní technické knihovny dne 15. 12. 2022. 
• Proběhlo 2. jednání Rady   pro programy Erasmus+ a Evropský sbor solidarity dne 20. 12. 2022. 
• Pozvánka z 19. 12. 2023 na 20. schůzi výboru pro vědu, vzdělávání, kulturu, mládež a tělovýchovu, 

která se konala 11. 1. 2023. 
• Pozvánka ze dne 10.  1. 2023 na 5. schůzi podvýboru pro vědu a vysoké školy, která se konala  dne  

17. 1. 2023. Pozvánka ze dne 10. 1. 2023 na slavnostní shromáždění k 30. výročí založení ČKR a 169. 
zasedání Pléna ČKR 16. 2. 2023. 

• Schůzka s Komorou B ČKR, která se konala dne 12. 1. 2023.  
• Návštěva Univerzity obrany v Brně, která proběhla dne 18. 1. 2023 (prof. Skládanka, doc. Langer,  

dr. Just, prof. Kašparovský). 

Nominace 
V tomto období neproběhly nové nominace 
 
Různé  
Žádost ze dne 4. 1. 2023 o provedení inspekce výukové metody pedagogů na katedře psychologie Pedf UK 
v Praze 
 
V rámci diskuse prof.  Fojtíková požádala, aby v návrhu usnesení bylo uvedeno, že se netýká neziskových 
organizací, které získaly akreditaci.  
Dr. Hodulík informoval, že jsou již ve sněmovně připraveny dva pozměňovací návrhy č. 1441 a č. 1442, které 
svěřují agendu vzdělávání pedagogických pracovníků pouze vysokým školám. Rozšiřování směrem k jakékoliv 
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neziskové organizaci by nebylo přínosné. Vysoké školy, které mohou toto vzdělání poskytovat na základě 
akreditace, jsou zahrnuty do oblasti pokryté pozměňovacím návrhem. 
 
Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol bere na vědomí zprávy z užšího předsednictva Rady vysokých škol.  
 
Usnesení bylo schváleno počtem 33 hlasů. Nikdo z účastníků nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování.  

3. Informace ze Studentské komory Rady VŠ 

Místopředseda Studentské komory Rady vysokých škol Bc. Martin Horváth seznámil přítomné se zprávami ze 
Studentské komory Rady vysokých škol. Zmínil oslavu 30. výročí Studentské komory Rady vysokých škol, které 
proběhly na Vysokém učení technickém v Brně. Při té příležitosti byla vydána publikace o historii Studentské 
komory,  na jejíž přípravě se podílela Univerzita Palackého v Olomouci.  Navázal informací o organizaci 
Studentské komory: 15 studentů se podílelo na zapojení do seznamu hodnotitelů Slovenské akreditační 
agentury vysokých škol, v rámci nichž budou jako zahraniční hodnotitelé hodnotit akreditační programy na 
slovenských vysokých školách. Na plenární schůzi Studentské komory Rady vysokých škol, která proběhne 20. 
ledna,  bude schvalována textová část Výroční zprávy o činnosti za rok 2022. Předsedům Akademických senátů 
byly rozesílány informace o aktivitě delegátů Studentské komory. Bc. Horváth dále zmínil komunikaci 
s poslankyní Kocmanovou ohledně dostupného studentského bydlení a přípravy změny Statutu Rady 
vysokých škol týkající se Studentské komory pro splnění kritérií ESU (European Student Union). 
 
Prof. Pospíšil navázal vyslovením poděkování za organizaci důstojných oslav 30. výročí Studentské komory 
Rady VŠ. 
Dr. Hodulík se dotazoval, zda publikace vydaná k 30. výročí SK RVŠ bude dostupná také členům Rady vysokých 
škol. Bc. Horváth zmínil, že publikace je již zveřejněna na webových stránkách Studentské komory Rady 
vysokých škol.  
 
Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol bere na vědomí zprávy ze Studentské komory Rady vysokých škol. 
 
Usnesení bylo schváleno počtem 35 hlasů. Nikdo z účastníků nebyl proti a nikdo se nezdržel hlasování.   

4. Legislativní informace 

Dr. Hodulík se ve svém vystoupení zaměřil na novelu zákona o vysokých školách, informoval, že jakmile 
dostaneme novelu k připomínkám, bude projednána v pracovní komisi pro legislativu. V návaznosti na 
vystoupení prof. Wildové hovořil také o novele zákoníku práce, kde se zaměřil zejména  na problematiku práce 
z domova a s tím související prohlídkou pracovišť pro účely splnění požadavků na bezpečnost práce. 
V souvislosti s otázkou dohledáváním vlastníků v souvislosti s veřejnými zakázkami dr. Hodulík vyjádřil názor, 
že na vysoké školy by neměla být přenášena zodpovědnost za dohledání konečné vlastníky jednotlivých firem 
vstupujících do veřejných zakázek na vysokých školách. Navázal připomínkováním novely zákona  
o pedagogických pracovnících včetně pozměňovacího návrhu poslance prof. Raise, které přišly 
z vysokoškolského prostředí a byly reflektovány. Připomněl, že v letošním roce bude provedena úprava 
Statutu Rady vysokých škol, jak bylo zmíněno na prosincovém zasedání Předsednictva Rady vysokých škol.  
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Doc. Radová se dotazovala na legislativní postup v souvislosti se zákonem o pedagogických pracovnících, 
konkrétně zdůvodnění proč jsou pozměňovací návrhy předkládány prostřednictvím poslanců – koaličních či 
opozičních, proč toto nemůže být učiněno prostřednictvím ministerstva školství.  
Dr. Hodulík vysvětlil, že pozměňovací návrh může podat kterýkoliv poslanec, nebo se může jednat o komplexní 
pozměňovací návrh, který je předložen při projednávání na daném výboru a ke kterému se příslušný výbor 
zpravidla prostřednictvím svého předsedy přihlásí. Konstatoval, že v poslední době jsou pozměňovací návrhy 
opozice posuzovány z politického hlediska spíše než z hlediska věcného, tedy čeho se pozměňovací návrh týká 
a proto často dochází k zamítnutí takového návrhu. K pozměňovacímu návrhu se vyjadřuje kromě 
předkladatele návrhu  také předkladatel  příslušné normy, což je v tomto případě ministerstvo školství,  
a pokud vydá pozitivní stanovisko k příslušnému návrhu, je větší pravděpodobnost, že bude přijat.  
Dr. Just konstatoval, že v našem zájmu by mělo být překládat pozměňovací návrhy jak koaličním, tak 
opozičním poslancům. Dr. Hodulík vysvětlil, že s pozměňovacím návrhem byli v říjnu 2022,  tedy v době kdy 
návrh vstupoval do Poslanecké sněmovny, osloveni také koaliční poslanci, ti však na tento návrh 
nereflektovali. 
Prof. Fojtíková se dotazovala, zda jsou zmíněné pozměňovací návrhy veřejně dostupné a je možné se s nimi 
seznámit.  Dr. Hodulík informoval, že je možné je najít na webových stránkách www.psp.cz v sekci poslanci  
a orgány, poslanci dle abecedy a  u prof. Raise jsou uvedeny jako jeho pozměňovací návrhy.  
 
Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol bere na vědomí Legislativní informace. 
 
Usnesení bylo přijato počtem 30 hlasů, nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování.  
 

5. Informace VaV 

Doc. Radová shrnula informace o konferenci k Metodice 17+, která proběhla 15. prosince 2022. Konference 
byla iniciována Radou vysokých škol na základě připomínek komise pro vědeckou činnost  
shromážděných během června – srpna 2021. Jejím cílem bylo tyto připomínky zprostředkovat členům Vlády 
ČR a Ministerstvu školství. Prezentujícími byli prof. RNDr. Tomáš Polívka, Ph.D., koordinátor hodnocení  
a předseda KHV, prof. Ing. Štěpán Jurajda, Ph.D., náměstek ministryně pro výzkum, vývoj a inovace  
a místopředseda KHV, RNDr. Šárka Nečasová místopředsedkyně Odborného panelu 1 – Natural Sciences, doc. 
Ing. Jaroslav Machan, CSc. člen KHV, RNDr. Ondrej Majer, CSc. – zástupce Oddělení hodnocení výzkumných 
organizací Úřadu vlády ČR.  
Doc. Radová ve své prezentaci připomněla program konference:  

• Seznámení se s možnostmi Open Access publikování od roku 2023 v rámci nově sjednaných  
transformačních smluv 

• Informace o projektu CARDS (Czech Academic and Research Discovery Services) 
• Specifika hodnocení výsledků v různých oborových skupinách  
• Překryv v publikačních výstupech v modulech M1 a M2  
• Schopnost M17+ hodnotit celkovou (komplexní) výkonnost výzkumu VO 
• Kalibrace hodnocení uvnitř panelů a napříč panely  

http://www.psp.cz/
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První dva body programu byly přidány na základě komunikace předsedy RVŠ. Informovala účastníky zasedání 
Předsednictva RVŠ o přítomných hostech a účastnících panelové diskuse. Na konferenci zazněly informace 
týkající se specifik hodnocení v různých oborech, např. hodnocení aplikačních výsledků a výsledků 
specifického výzkumu. Bylo konstatováno, že každý obor má svá specifika. Nejzásadnější problémy jsou 
v technických vědách a humanitních vědách, které zcela nezapadají do standardních schémat hodnocení 
vědy. Bylo zmíněno, že k některým úpravám Metodiky 17+ již došlo, viz uživatelská příručka schválená 30. 4. 
2021 RVVI. Avšak příručka k Metodice 17+ není zatím dostatečně známa. Tato příručka specifikuje škálu 
známek používaných při hodnocení. Je možné ji najít na webových stránkách https://www.vyzkum.cz. 
Dále na konferenci zaznělo, že výsledky, které nelze hodnotit, dostávají známku N, což umožňuje daný 
výsledek znovu hodnotit v dalším roce. V roce 2023 by měla být vytvořena pracovní skupina s MŠMT 
k hodnocení v Modulech, 3, 4 a 5. V rámci této pracovní skupiny je možné diskutovat i váhu jednotlivých 
modulů. Váha modulu M2 výkonnost výzkumu, (což je v současné době podle bibliometrie) by se měla 
snižovat, výrazně vyšší váhu by měl mít Modul M1. Zazněl dotaz, pokud se má váha modulu M2 snižovat, na 
úkor čeho se tak stane. Vzešla otázka, zda se má snižovat váha M2 - výkonnost výzkumu, nebo pouze podíl 
bibliometrie. Další pětileté hodnocení bude v roce 2025. V prezentaci prof. Polívky se objevil přehled překryvu 
publikačních výstupů v modulech M1 a M2 na úrovni jednotlivých FORDů za období H19 až H 20. 
Doc. Radová shrnula závěry konference: Je třeba zlepšit hodnocení funkčních vzorků, je třeba věnovat 
pozornost hodnocení aplikačních vzorků v humanitních vědách, je třeba více kvalitních hodnotitelů 
aplikovaného výzkumu, před hodnocením v roce 2023 se poprvé předpokládá školení hodnotitelů formou 
webináře.   
Na závěr svého vystoupení doc. Radová informovala účastníky, že záznam z konference je k dispozici na 
webových stránkách Rady vysokých škol.  
 
V návazné diskusi byla diskutována otázka společenského dopadu hodnocení. Doc. Radová také doplnila, že 
záležitost kalibrace hodnotitelů byla na konferenci zmíněna pouze okrajově.  

 
Usnesení:  
Předsednictvo Rady vysokých škol bere přednesené informace ke konferenci k Metodice M17+ na vědomí. 
 
Usnesení bylo přijato počtem 23 hlasy, nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování.  
 
 
6. Vystoupení hostů 
 
Předsedající přivítal prof. Wildovou. V úvodu svého vystoupení informovala, že od 1. ledna došlo ke změně 
názvu její funkce na vrchní ředitelka pro sekci vysokých škol, vědy a výzkumu. Prof. Wildová navázala 
informacemi o stavu připomínkování novely zákona o vysokých školách, v současné době jsou již k dispozici 
připomínky paní ministryně Langšádlové. Poté novela bude předložena do vnějšího připomínkového řízení, 
kterého se zúčastní jak Rada vysokých škol, tak Česká konference rektorů. Doplnila informaci o přijetí 
metodiky k vykazování a kontrole v souvislosti s projekty NPO. Do této metodiky byly zapracovány také 
zkušenosti z auditů. V souvislosti s podanými projekty CRP informovala, že v současné době probíhá kontrola.  
Poslední informace se týkala rozpočtu vysokých škol na rok 2023, kde probíhá poslední kontrola vstupních 
dat. Rozpočet odráží nárůst 800 mil.  Rozpočet věda a výzkum: ministerstvo připravilo podklady k projednání 
s paní ministryní Langšádlovou, které má proběhnout v polovině února.   

http://www.vyzkum.cz/
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V navazující diskusi dr. Hodulík vznesl dotaz k časovému harmonogramu připomínkování s ohledem na 
termín a zachování standardního měsíčního termínu k připomínkování vzhledem k termínu konání Sněmu 
Rady vysokých škol. Prof. Wildová reagovala, že termín 15. 2. navrhne, ale zároveň upozornila,  že finální slovo 
o délce připomínkového řízení bude mít pan ministr.  
Dr. Valová navázala dotazem k rozpočtu a informovala, že prostřednictvím kvestorů jsou na školách 
připraveny k odsouhlasení výkonové ukazatele A a K. Zda bude existovat výzva v rámci ukazatele F pro 
zmíněných 800 mil. Kč. Dále se dotkla opatření vyplývajících ze zákona o pedagogických pracovnících, 
zmíněných 130% průměrné mzdy v regionálním školství ve vztahu k průměrné mzdě v ČR, které zaznívá 
v rámci akademické obce, protože 130 % je pro řadu odborných asistentů nedosažitelných. V té souvislosti 
nabízí spolupráci formou zpracování podkladových materiálů. Prof. Wildová informovala, že výzva v rámci 
ukazatele F je připravena na  gremiální poradu a poté bude předložena na poradě vedení. Pokud se týká mezd 
akademických pracovníků, zmínila, že se jedná o širší problém, který se netýká pouze filozofických fakult nebo 
společenskovědních fakult. Zatím bylo požádáno o odklad a vznikne pracovní skupina, která bude data 
analyzovat a pan ministr požádal rektory o informaci, jakým způsobem a na základě jakých principů jsou tyto  
finance rozdělovány v rámci vysokých škol.  Zmíněná pracovní skupina by měla zahrnovat dva až tři zástupce 
Rady vysokých škol z řad akademických pracovníků. Záměrem je vytvořit kritéria na základě analýzy dat a poté 
cíleně přidávat prostředky tam, kde je to třeba.  
Dr. Hodulík připomněl problematiku zákoníku práce konkrétně dovolené v případě dohod o provedení práce  
a kontrola pracoviště z hlediska bezpečnosti práce a problematika home office, která by pro vysoké školy 
znamenala vysoké náklady finanční i lidské.  
Doc. Radová se dotazovala na termín zveřejnění výsledků a parametrů ke specifickému vysokoškolskému 
výzkumu. Prof. Wildová reagovala, že SVV je procesováno a je před vydáním rozhodnutí. Dr. Popela doplnil 
informací, že na vysokých školách je na začátku února je finalizována soutěž a pokud byla v minulosti  data 
zveřejněna v polovině ledna, umožnila provést rozpočtová opatření a provést soutěž.  
 
  
Předsedající poté přivítal vrchního ředitele pro řízení sekce mezinárodních vztahů, EU a ESIF MŠMT  
dr. Velčovského. V úvodu svého vystoupení seznámil účastníky zasedání s aktuální informací související 
s vízovou povinností pro ukrajinské studenty. Návazně připomněl aktivity Ministerstva školství v souvislosti 
s předsednictvím ČR v Radě EU, které mj. zahrnovalo více než 25 akcí.  Z přijatých dokumentů zmínil Pražskou 
deklaraci k synergiím, Brněnskou deklaraci související s výzkumnými infrastrukturami. Uvedl, že v případě 
České republiky se jednalo o první plně prezenční předsednictví. Za velký úspěch lze považovat, že se podařilo  
dosáhnout konsenzu v záležitosti synergií a výzkumných infrastruktur. Vyzdvihl volbu vysoce aktuálních témat 
ve výzkumu a inovacích reflektujících potřebu post-pandemické obnovy Evropy a zelené a digitální 
transformace evropské ekonomiky, zařazení ukrajinské agendy na jednání v sektorových agendách a účast 
ukrajinských představitelů na relevantních jednáních. Dále hovořil o konferenci Claim the future, za účasti 900 
mladých lidí zaměřenou na zapojení mladých lidí do politiky mládeže. V poslední části svého vystoupení se 
věnoval problematice plánovaných výzev pro vysoké školy pro rok 2023 a poskytl základní informaci o počtu 
podaných návrhů projektů do výzvy Špičkový výzkum.  
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V navazující diskusi Mgr. Šulc se dotazoval na priority1 v souvislosti podání žádosti o podporu studentů se 
SVP. Pan vrchní ředitel informoval, že vzdělávání zaměstnanců příslušných škol má výjimku z veřejných zdrojů.  
Mgr. Šulc navázal otázkou, jestli budou vyhlášeny výzvy v oblasti aplikačního výzkumu.  
Doc. Radová připojila dotaz na vracení žádostí  v rámci špičkového výzkumu z formálních důvodů. 
Dr. Valová požádala o upřesnění k informaci týkající se víza strpění, které se podává na jeden rok, aby mohlo 
být prodlouženo, je třeba o něj požádat.  
Prof. Skládanka se zajímal o otázku uznání titulů vědeckých pracovníků z Ukrajiny.  
Dr. Hodulík se dotazoval, zda ukrajinská strana poskytne databáze o vzdělání studentů nebo zda toto budou 
nadále nahrazovat čestná prohlášení. Dr. Velčovský požádal o shovívavost s ohledem na důvod, proč tito 
studenti přišli studovat na naše univerzity. Doplnil, že po dvou letech, kdy vyprší statut strpění,  budou studenti 
muset žádat o normální vízum, kde již bude aplikován standardní postup.  
Prof. Skládanka v souvislosti s OP JAK a NPO se dotazoval na ověřování konečných vlastníků v souvislosti 
s výběrovým řízením. Pan vrchní ředitel zmínil evropský systém ARACHNE a probíhají jednání s Evropskou 
komisí, aby přístup do tohoto systému byl udělen i vysokým školám.   

 
7. Různé 
 
V rámci bodu Různé byla přijata tato usnesení: 
Prof. Pospíšil uvedl první usnesení navržené ke schválení v návaznosti na diskutovanou záležitost financování 
vědy a výzkumu na státních vysokých školách během návštěvy členů užšího Předsednictva RVŠ na Univerzitě 
obrany.  
Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol doporučuje podpořit nadpožadavek financovaný z rozpočtové kapitoly 
MO pro roky 2024-2026 na navýšení institucionální podpory MO v dohadovacím řízení RVVI plánovaného na 
3. února 2023, kde v důsledku mezinárodní bezpečnostní situace je rozvoj pracovišť MO, udržení 
konkurenceschopnosti a pokrytí nových klíčových témat poptávaných AČR zásadní pro obranu  
a bezpečnost současné společnosti. Stagnace či snižování institucionální podpory při vzrůstající výkonnosti 
limituje vědecko-výzkumné instituce MO v rozvoji stávajících a získávání nových schopností. 
 
Předsednictvo Rady vysokých škol podporuje vyřešení aktuální situace ve vztahu účasti Univerzity obrany 
(organizační jednotky organizační složky státu) v konsorciu projektu s VVŠ v OP JAK výzvě „Špičkový 
výzkum“ jakožto partnera s finančním příspěvkem a žádá řídící orgán, tedy MŠMT o odstranění nejasností 
ve vztahu poskytnutí/převodu podpory s platnou legislativou před vydání právního aktu.  
 
Usnesení bylo přijato počtem 27 hlasů, nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování. 
 
Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol v návaznosti na rozhodnutí o reálném rozpočtovém zabezpečení nárůstu 
průměrné mzdy v regionálním školství na 130% průměrné mzdy v ČR vyzývá ministra školství mládeže a 
tělovýchovy k zahájení konkrétních jednání směřujících k řešení dlouhodobě nepříznivé  mzdové situace ve 
vysokém školství. 
 
Usnesení bylo přijato počtem 27 hlasů, nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování. 
 
Prof. Skládanka k následujícímu navrženému usnesení vysvětlil, že na minulém zasedání Předsednictva Rady 
vysokých škol byla diskutována otázka nutnosti v rámci veřejných zakázek dohledávat konečné vlastníky těch, 
kdo se do veřejných zakázek hlásí. Dochází k výkladu, že bude třeba dohledávat konečné vlastníky  
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i v samotném průběhu řešení veřejných zakázek. Veřejné vysoké školy nemají však do databází přístup. Bylo 
by vhodné zpracovat metodické pokyny pro vysoké školy, kde by byla vyjasněna povinnost dohledávat 
konečné vlastníky zejména v průběhu plnění veřejných zakázek. Jedná se o další administrativní zátěž 
vysokých škol i o zvyšování nákladů, protože kromě systému  ARACHNE existuje další systém umožňující 
vyhledávání, který je již zpoplatněn. 
Doc. Radová požádala o upřesnění  postupů i v souvislosti  v případě rušení zakázek. Prof. Pospíšil  doplnil, že 
je třeba dohledat vlastníka, např. v případě nákupu přístrojů ze zahraničí, to představuje problém zejména u 
technických škol, při nákupu přístrojů a zařízení ze zemí mimo EU. Zpřístupnění systému ARACHNE 
považujeme v tomto ohledu za přínosné. 
 
Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol žádá příslušná ministerstva o jasné nastavení pravidel týkající se 
zadávání veřejných zakázek souvisejících s řešením NPO a OP JAK tak, aby nezvyšovala už tak vysokou 
byrokratickou zátěž a nevyžadovala další růst uměle vytvářených administrativních pracovních míst.  
 
Současné nejasné postupy totiž směřují k výraznému zvýšení administrativní zátěže a s ní souvisejícímu 
dalšímu zvyšování nákladů z veřejných zdrojů.  
 
Na veřejné VŠ jsou tímto například přenášeny problémy, jako je dohledávání konečných vlastníků firem 
nejenom při vyhodnocování veřejných zakázek, ale rovněž vlastnické vztahy u všech subdodavatelů při 
realizaci zakázek. 
 
Předsednictvo Rady vysokých škol důrazně žádá MŠMT, aby jako první krok řešení této záležitosti prosadilo 
u Evropské komise plný přístup do systému ARACHNE pro vysoké školy. 
 
Usnesení bylo přijato počtem 27 hlasů, nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování. 
 
Prof. Kašparovský uvedl další usnesení s ohledem na aktuálně projednávanou novelu zákona  
o pedagogických pracovních v Poslanecké sněmovně parlamentu ČR. Zjednodušeně řečeno, návrh je 
postaven tak, že nedostatek pedagogických pracovníků v regionálním školství (ZŠ a SŠ) se vyřeší 
zjednodušením podmínek pro získání pedagogické kvalifikace, což nepovažuje za vhodné z hlediska kvality 
vzdělávání v regionálním školství. Důsledky by se pak mohly odrazit i ve vysokém školství.  Vzdělání potřebné 
pro vykonávání učitelské profese by podle novely zákona o pedagogických pracovnících mohly kromě 
vysokých škol, které mají akreditované studijní programy, poskytovat i další neziskové organizace působící 
v regionech. To by znamenalo, že by do procesu vstupovaly i subjekty, u kterých nemáme jistotu záruky 
kvality. Z toho důvodu je v návrhu usnesení vyjádřena podpora iniciativy poslanců vedoucí k ponechání 
vzdělávání budoucích učitelů pouze v kompetenci vysokých škol.  
 
Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol se znepokojením sleduje projednávání novely Zákona o pedagogických 
pracovnících, vedoucí k rozvolnění požadavků na regulovanou profesi učitele v regionálním školství. 
Především jde o možnost získat kvalifikaci učitele pro regionální školství mimo akreditované studijní 
programy na vysokých školách.  
 
Předsednictvo Rady vysokých škol podporuje iniciativu poslanců vedoucí k ponechání vzdělávání 
budoucích učitelů v regionálním školství výhradně v kompetenci vysokých škol.  
 
Usnesení bylo přijato počtem 21 hlasů, nikdo nebyl proti, 3 členové se zdrželi hlasování. 
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V rámci diskuse prof. Pospíšil informoval, že Radě vysokých škol byla doručena žádost bývalých absolventů 
Pedagogické psychologie odkazující na pochybení, v souvislosti s přístupem ke studentům a obhajování 
diplomových prací, ke kterému došlo před 15 lety na Pedagogické fakultě Univerzity Karlovy. Zároveň byla 
poskytnuta dokumentace s vysvětlením a komunikace s vedením fakulty. Dopis však obsahuje mylnou 
informaci, že Rada vysokých škol je oprávněna provádět kontroly na jednotlivých katedrách. Prof. Pospíšil 
navrhl předat dopis předsedovi Akademického senátu Univerzity Karlovy prof. Zahálkovi a požádat paní 
rektorku Králíčkovou, aby tato záležitost byla projednána na zasedání Rady pro vnitřní hodnocení. Spis 
považuje za vhodné předat k prostudování komisi pro etiku Rady vysokých škol.  
 
 
Protože již nebyly žádné další příspěvky, poděkoval předsedající účastníkům za aktivní účast a zasedání 
ukončil.   
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Nejbližší řádné zasedání Sněmu Rady vysokých škol se bude konat dne 9. února 2023. 
Nejbližší řádné zasedání Předsednictva Rady vysokých škol se bude konat dne 16. března 2023. 


